

Историография миссионерской деятельности неопротестантских религиозных организаций на территории Беларуси (1905–1917)

Ситко Е.А.

Учреждение образования «Белорусский государственный университет», Минск

В статье рассматривается историография по истории миссионерской деятельности религиозных организаций пяти неопротестантских деноминаций (штундизма, баптизма, адвентизма, евангельского христианства и пятидесятничества) на территории Беларуси в 1905–1917 гг. Дана общая характеристика дореволюционной, советской, современной белорусской, российской и украинской, западной историографий, а также отдельных школ и направлений внутри них. Приведены ключевые исследования, сделан анализ содержащихся в них сведений, их полноты, объективности и значимости для освещения данной темы.

Цель работы – выявить особенности и общие характеристики историографии по миссионерской деятельности неопротестантских религиозных организаций на территории Беларуси в 1905–1917 гг.

Материал и методы. Данная статья была создана по итогам анализа корпуса историографии и существующих историографических обзоров по рассматриваемой теме. Методология исследования включила как общенаучные, так и специально-исторические методы (идеографический, историко-типологический, историко-системный, историко-генетический, историко-сравнительный).

Результаты и их обсуждение. В течение развития историографии по исследуемой теме наблюдается повышение научного интереса к ней, включение большего числа исторических источников, и на современном этапе расширение методологии, вовлечение представителей различных наук и старт междисциплинарных исследований. Каждый историографический период представляет ценность для изучения рассматриваемой темы: дореволюционная историография – для анализа позиций современников событий, советская и современные российская и украинская, белорусская – для опоры на уже изученные аспекты и введенные в научный оборот источники, западная – для заимствования теоретических моделей и концепций.

Заключение. Корпус историографии по исследуемой теме характеризуется широтой и разноплановостью, представлением различных идеологических позиций, более чем 100-летним периодом создания, а также авторством со стороны представителей различных наук, православных священников и деятелей неопротестантизма, чиновников и общественных деятелей. Ряд аспектов рассматриваемой темы являются довольно изученными, например, законодательное регулирование деятельности неопротестантов, процесс возникновения и распространения отдельных деноминаций и др. Однако более углубленного изучения требуют вопросы форм и методов миссионерства неопротестантов, работы неопротестантских организаций, взаимоотношений между неопротестантами и другими акторами в сфере религии на территории Беларуси.

Ключевые слова: неопротестантские деноминации, неопротестантизм, баптизм, адвентизм, евангельские христиане, штундизм, пятидесятничество, Российская империя, белорусские губернии, 1905–1917 гг., дореволюционная историография, советская историография, современная белорусская историография, современная российская историография, западная историография.

Historiography of the Missionary Activities of Neo-Protestant Religious Organizations in the Territory of Belarus (1905–1917)

Sitko E.A.

Education Establishment "Belarusian State University", Minsk

The article examines historiography on the history of the missionary activities of religious organizations of five neo-Protestant denominations (Stundism, Baptism, Adventism, Evangelical Christianity and Pentecostalism) in the territory of Belarus in 1905–1917. The article provides a general description of the pre-revolutionary, Soviet, modern Belarusian, Russian and Ukrainian, Western historiography, as well as individual schools and trends within them. Key studies are presented, an analysis of the information contained in them, their completeness, objectivity and significance for the coverage of this topic is made.

Accordingly, the purpose of this article is to identify the features and general characteristics of historiography in the missionary activities of neo-Protestant religious organizations in the territory of Belarus in 1905–1917.

Material and methods. This article was created based on the analysis of the corpus of historiography and existing historiographic reviews on the topic under consideration. The research methodology included both general scientific and special-historical methods (ideo-graphic, historical-typological, historical-systemic, historical-genetic, historical-comparative).

Findings and their discussion. During the development of historiography on the topic under study, there is an increase in scientific interest in it, the inclusion of a larger number of historical sources, and, at the present stage, the expansion of methodology, the involvement of representatives of various sciences and the start of interdisciplinary research. Each historiography period is valuable for studying the topic under consideration: pre-revolutionary historiography - for analyzing the positions of contemporaries of events, Soviet and modern Russian and Ukrainian, Belarusian - for relying on already studied aspects and sources introduced into scientific circulation, Western – for borrowing theoretical models and concepts.

Conclusion. The corpus of historiography on the topic under study is characterized by its breadth and diversity, the presentation of various ideological positions, more than 100 years of creation, as well as authorship by representatives of various sciences, Orthodox priests and figures of neo-Protestantism, officials and public figures. A number of aspects of the topic under consideration are quite studied, for example, the legislative regulation of the activity of neo-Protestants, the process of the emergence and spread of individual denominations, etc. However, issues of forms and methods of missionary work of neo-Protestants, the work of neo-Protestant organizations, the relationship between neo-Protestants and other actors in the sphere of religion in the territory of Belarus require more in-depth studies.

Key words: neo-Protestant denominations, Neo-Protestantism, Baptism, Adventism, Evangelical Christians, Stundism, Pentecostalism, Russian Empire, Belarusian provinces, 1905–1917, pre-revolutionary historiography, Soviet historiography, modern Belarusian historiography, modern Russian historiography, Western historiography.